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Čtenářům tohoto časopisu není třeba dlouze vysvětlovat 
význam cukru jako strategické komodity i význam průmyslu cuk 
ro varnického a lihovarnického. Připomeňme pouze, že vý roba 
cukru je součástí otázky potravinové soběstačnosti jak České 
republiky, tak i celé Evropy (1). Výroba lihu je úzce pro pojena 
s výrobou biopaliv, což je záležitost bezpečnostního cha rak teru 
mající celou řadu rozměrů. Uveďme také záležitost energe tické 
bez peč nosti na straně jedné (2), boje s klimatickou změnou, 
ke které se velmi výrazně přihlásila zejména Evropská unie 
(ale nejenom ona, jak bude v článku ukázáno dále), na straně 
druhé, a nako nec zajiš tění i obranyschopnosti státu na straně 
třetí. Vý roba uvede ných komodit, zejména řep ného cukru, má 
tento charak ter od samého svého počátku. Vždyť výroba řep ného 
cukru a navazujících pro duktů byla spojena se dvěma spo le
čen skoekonomickými feno mény: s nastu pující industria li zací 
a napoleonskými válkami v Evropě. V násle dujících dvou sto
letích si uvedené vazby cukr i s ním spojené pro dukty a vý roba 
vždy udržely a nezdá se, že by v nejbližší době mělo dojít ke 
změně.

K některým novým možnostem uplatnění se pro cukro var
nictví a lihovarnictví

České cukrovarnictví a řepařství se nachází v náročné situaci. 
Musí se vyrovnávat s celou řadou vlivů nejrůznějšího charakteru, 
které produkci ztěžují a vystavují nejistotě. Připomeňme některé 
z nich. V oblasti řepařství to je zákaz používání neonikotinoidů. 
Nejistotu přinesl krok aktuální vlády, respektive parlamentní 
vládní většiny, spočívající ve zrušení povinnosti přimíchávat 
bio složky do fosilních paliv (2). Toto opatření by si zasloužilo 
důklad nější rozbor s ohledem na to, že vláda nijak nezměnila 
kli ma tické závazky (3) spočívající v tom, že v roce 2020 mají 
být sní ženy emise z fosilních paliv o 6 % za rok a v roce 2030 
dokonce o 14 %. Tyto závazky ostatně ani sama změnit nemohla, 
protože vyplývají ze směrnice Evropského parlamentu a Rady 
2018/2001/EU o podpoře využívání energie z obnovitelných 
zdrojů („směrnice REDII“). Nicméně nic se nemění na tom, že se 
jed nalo o opatření dále zvyšující nejistotu v oboru cukrovarnictví, 
liho varnictví a řepařství. Obecným faktorem komplikujícím 
činnost ve jmenovaných oborech je samozřejmě také růst cen 
energií, ale nakonec nejenom jich. Přes všechny uvedené vlivy 
panuje mezi odborníky shoda, že české řepařství i cukrovarnický 
a liho varnický průmysl prokazuje nejenom svůj význam, ale 
také navzdory v sou časnosti působícím nepříznivým faktorům 
i životaschopnost.

Stávající situace v sektoru má tedy daleko k ideálu, a to 
ne je nom v Česku, ale rovněž v celé Evropě. I proto je na místě 
upozornit na možné potenciálně pozi tivní faktory. Kon krétně jím 
může být zákon č. 177/2023 Sb. o financování obrany.

Smyslem tohoto zákona je zajistit stabilní financování obran
ných výdajů České republiky, a to v rozsahu odpovídajícím 
přinejmenším 2 % HDP za rok (4). Doposud byly výdaje na 
obranu de facto mandatorním výdajem co do své existence, 
protože zákon (5) ukládá povinnost zajišťovat obranyschopnost 
České republiky. To přirozeně bez finančních prostředků nelze1. 
Ale nebyly mandatorním výdajem co do své konkrétní nebo 
mini mální výše. Nikde totiž nebylo stanoveno, jaká suma je dos
ta tečná ke splnění výše popsaného úkolu. Doposud tedy mohly 
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1 Připomeňme si všeobecně rozšířený výrok Raimonda Mon te cuc
co liho, podle něhož jsou k vedení války potřebné pouze tři věci: 
peníze, peníze a peníze (6).
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obranné výdaje v průběhu času kolísat, což se také pravi delně 
dělo, a to podle politických priorit nejenom každé vlády, ale také 
v rámci funkčního období jedné vlády (7). Tento právní i faktický 
stav se současná vláda rozhodla změnit a zakotvit na zákonné 
úrovni povinnost alokovat ve státním rozpočtu kaž do ročně sumu 
odpovídající alespoň 2 % HDP na zajištění obrany Česka. Takto 
má být napl něn záva zek, k němuž se v rámci zá věrů summitu 
NATO kona ném v roce 2014 v britském Walesu zavá zaly všechny 
členské státy této organizace (8). 

Aplikace tohoto zákona bude znamenat výrazné, dokonce 
sko kové navýšení výdajů na obranu. Pro rok 2023 činil rozpočet 
minis terstva obrany 111,8 mld. Kč, což odpovídá 1,52 % HDP 
České republiky. Pokud by výdaje činily 2 % HDP, jednalo by 
se zhruba o 150 mld. Kč (9).

Přirozeně zásadní otázkou je, na co mohou být navýšené 
výdaje vynaloženy. V průběhu meziresortního připomínkového 
řízení například ministerstvo vnitra požadovalo, aby do sta no
veného podílu 2 % HDP byly započítány i jiné věci než čistě 
obran ného charakteru2. Tomuto požadavku bylo zčásti vyhověno. 
Co se rozumí „výdaji na obranu státu“, stanoví § 2 zákona.

V prvé řadě se jedná o rozpočtovou kapitolu ministerstva 
obrany, následně další kapitoly státního rozpočtu, „pokud spadají 
pod výdaje věcně plánované k zajištění potřeb ozbrojených sil 
České republiky, Vojenské policie, Vojenského zpravodajství, 
Orga ni zace Severoatlantické smlouvy (dále jen NATO) nebo jejích 
člen ských států v souladu s platnou definicí výdajů na obranu 
státu stan ovenou v rámci obranného plánování Organizace 
Seve ro atl antické smlouvy“ (11).

Navýšení výdajů na obranu státu vytváří příležitost pro sek tor 
cukrovka – cukr – líh přirozeně v oblasti produkce biosložek 
fosilních paliv. Je pravdou, že do po sud mohly ozbrojené síly, 
bez peč nostní sbory i například hasiči vy uží vat výjimku z po
vin nosti užívat fosilní paliva s bio slož kou. Tato situace se však 
může změnit. A to nejenom v sou vis losti s již výše zmíněnou 
poli ti kou Evropské unie. 

Jak bylo uvedeno, důraz na environmentální témata neklade 
pouze Evropská unie. O čem se v českém mediálním pros toru 
prak ticky nehovoří, ale pro čtenáře tohoto článku se může 
jednat o zají ma vou a užitečnou informaci, je změna postoje 
NATO k otázce klimatické změny a zapojení se do úsilí o zmír
nění jejích dů sled ků. Jestliže summit NATO ve Walesu v roce 
2014 znamenal přihlá šení se k navýšení výdajů na obranu jeho 
člen ských států na uve dená 2 % HDP, summit v Madridu v roce 
2022 zna me nal přihlá šení se k environmentálním hlediskům jako 
k jed nomu z urču jících faktorů další činnosti této mezinárodní  
organizace.

Generální tajemník NATO Jens Stoltenberg v zahajovacím 
projevu madridského summitu mj. uvedl: „And third, we must 
reduce the impact of our military activities on the climate. 
… At the same time, we also have a responsibility to reduce 
emissions.To this end, we have developed the first methodology 
for measuring NATO’s greenhouse gas emissions, civilian and 
military. It sets out what to count and how to count it, and it 
will be made avai lable to all Allies to help them reduce their 
own military emi ssions. … Based on this new methodology, 
I can announce today the first emi ssions targets for NATO as 
an orga nization. By 2030, we will reduce emissions by at least 
45%, reducing to net zero by 2050.“  („…A za třetí, musíme snížit 
dopad našich vojen ských aktivit na klima. ... Současně máme také 
odpovědnost za snižování emisí. Za tímto účelem jsme vypra
covali první meto diku měření emisí skleníkových plynů NATO, 
a to jak civil ních, tak vojenských. Stanovuje, co a jak počítat, 
a bude k dis po zici všem spojencům, aby jim pomohla snížit 
jejich vlastní vojen ské emise. ... Na základě této nové meto diky 
mohu dnes ozná mit první emisní cíle pro NATO jako orga nizaci. 
Do roku 2030 snížíme emise nejméně o 45 % a do roku 2050 se 
dostaneme na čistou nulu.“ – překlad autora článku) (12).

Je tedy patrné, že environmentální cíle začínají zasahovat 
i oblasti, kterým se doposud vyhýbaly, jako jsou typicky ozbrojené 
síly. Na tento vývoj lze pochopitelně nahlížet z věcného hlediska 

2 To nebylo nijak neobvyklé, např. v Německu bylo deklarováno tam ním ministrem zahraničních věcí Heiko Maasem, že zohled něny by 
měly být i výdaje na rozvojové projekty, protože také přispívají k bezpečnosti (10).
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různě a jisté je jedině to, že teprve budoucnost ukáže. Pro sektor 
cukrovka – cukr – líh se však jedná o závazky pozitivní. Za nej
lepší nynější nová auta sice generální tajemník NATO označil ta 
elek trická, stejně jako za cíl budoucnosti odstra nění závislosti 
na vý voz cích fosilních paliv, nicméně cestu k této bu douc nosti 
vyzna čil přes snižování emisí a snižování závislosti na dovozu 
fosil ních paliv. K tomu, jak je z jeho projevu patrné, dekla roval 
po měrně ambiciózní cíle. Těch nelze se současnými tech no
lo giemi – nemáli dojít k masivní redukci ozbrojených sil, což 
zjevně není na pořadu dne – dosáhnout bez zapojení užívání 
právě biosložek jako součástí fosilních paliv. Zde se nachází 
poten ciální prostor příležitosti pro jejich producenty. 

Zajišťování obrany patří mezi tradiční a klasické důvody 
neje nom existence státu, ale přímo důvody, z nichž byly státy 
zaklá dány (13–16). Obrana státu, zahrnující i výstavbu a udr
žo vání ozbrojených sil, včetně výkladu uvedených pojmů 
(17, 18), tedy patří ty rozpočtové výdaje, které jsou vždy brány 
v potaz. Nynější bezpečnostní vývoj, spo jený s prizmatem 
diskuze o klimatické změně, ve vzájemné kom binaci citovaného 
zákonného závazku činit výdaje na straně jedné a politického 
závazku část těchto výdajů směřovat do envi ron mentální oblasti 
vede k vytvoření nových příležitostí zejména v oblasti biosložek 
fosilních paliv a jejich nového uplat nění v oblastech, kde tomu 
tak často dosud nebylo. Další pozi tivní skutečností je to, že se 
jedná o politiku nikoliv čistě lokální, ale naopak s globálním 
dosahem. Přinejmenším ve střed nědo bém výhledu poroste v celé 
Evropě poptávka po každém pro středku, který umožní dosažení 
nastavených envi ron mentálních cílů. Respektive jsou k tomu 
vytvořeny jak právní, tak politické před poklady.

V příštích letech lze patrně očekávat nárůst poptávky napří
klad po bioetanolu z resortu obrany. Zákon o zajišťování obrany 
Česka tak může být pro lihovarnický průmysl zajímavý zejména 
v době dnešních rozpočtových škrtů a deklarovaných úsporných 
opatření. Jedná se o jednu z mála výjimek, kde lze naopak 

očekávat nárůst veřejných výdajů a s nimi spojené po ptávky po 
části produkce cukrovarnickolihovarnického průmyslu. 

Tato informace může být užitečná jak při plánování ob chodní 
strategie, tak i v případě jednání zástupců oboru s vr chol nými 
státními představiteli. Protože jestliže se o zákonu o za jiš ťo vání 
obrany Česka ve veřejném prostoru příliš neho voří, pak o pří
klo nu NATO k environmentálním závazkům, navíc s ta ko vým 
důra zem, se u nás nemluví už vůbec. S ohledem na do sa vadní 
zku še nosti můžeme spíše očekávat mlčení, pří pad ně zleh čo vání 
těchto záměrů a cílů. Bylo by omylem se do mnívat, že ge ne rální 
tajemník NATO vyhlašoval pouze své osobní postoje a přání. 
Příklon k environmentálnímu rozměru své čin nosti je ze strany 
NATO a jeho členských států výsledkem něko li ka letých příprav. 
Jedná se o politiku setrvalou, která bude výhledově dále posilovat.

Závěrem je vhodné shrnout, co výhledově patrně lze a ne lze 
očekávat:
– lze očekávat zvýšení poptávky po biosložkách fosilních paliv 

v resortu obrany (a to i při formálním zachování výjimky z je jich 
používání, tedy může se zopakovat scénář se zrušením po vin
nosti přimíchávat biosložky, avšak při současném zacho vání 
zá vazků snižovat emise),

– lze očekávat, že uvedená poptávka bude o to větší, o kolik 
se budou rozšiřovat ozbrojené síly, což patří mezi další plány 
aktuál ní vlády,

– s nárůstem ozbrojených sil lze přirozeně očekávat zvýšení 
po ptávky po dodávkách potravin pro jejich zásobování,

– nelze vyloučit vyčlenění prostředků do výzkumu zacíleného 
i do oblastí produkce cukru a lihu,

– patrně nelze očekávat přímé dotace z resortu obrany pro du
cen tům biosložek, stejně jako patrně resort obrany nebude 
bu dovat vlastní produkční kapacity těchto produktů,

– vzhledem k závazkům NATO v environmentální oblasti, 
které zahrnují všechny členské státy, lze patrně očekávat 
zvý šení poptávky po biosložkách fosilních paliv nejenom 
v České republice, ale všude tam, kde je ozbrojené síly dosud 
nevyužívaly.

Závěr

Lze shrnout, že ačkoliv se řepařství, cukrovarnictví i li ho var
nictví musejí v posledních letech vyrovnávat s mnoha růz no
rodými nepříznivými faktory, existují také trendy mající pozi tivní 
potenciál. Mezi ně patří navyšování výdajů na obranu státu 
a nad národní politický závazek také v této oblasti dosa hovat 
po měrně značných environmentálních cílů. To může být po 
dlouhé době faktorem příznivě ovlivňujícím příležitosti pro výše 
zmí něné obory a jejich produkci. Pro čtenáře může tato oblast 
zna menat další příležitosti, respektive podněty při plá no vání 
vlast ního půso bení, příp. při vyjednávání se státem.

Souhrn

Obory řepařství, cukrovarnictví i lihovarnictví se v uplynulých mnoha 
letech musely a musejí vyrovnávat s celou řadou nepříznivých 
faktorů, které jejich produkci vystavují značné nejistotě. Zmínit lze 
zákaz používání neonikotinoidů při pěstování cukrové řepy, zrušení 
povinnosti přidávat biosložky do fosilních paliv, a přirozeně nárůst 
cen energií zejména v posledních dvou letech, přičemž k růstu 
cen vstupů produkce dochází posledních 30 let, aniž by výrazně 
rostla například cena cukru. Vedle toho však existují také faktory, 

Foto: Radek Venglář
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rozhledy

které mají pozitivní potenciál. Mezi ně patří zákonné zakotvení 
výdajů na obranu v České republice, obecně zvyšování výdajů na 
obranu v členských státech NATO, a to ve spojení s přihlášením se 
k environmentálním cílům právě Severoatlantickou aliancí, které 
budou mít zpětně dopady také do České republiky a její politiky 
i v obranné oblasti. To výhledově znamená růst poptávky po všech 
prostředcích, které těchto cílů umožní dosahovat, a to zejména 
pokud se jedná o biosložky přidávané do fosilních paliv.

Klíčová slova: obrana; ozbrojené síly; cukrovarnictví; lihovarnictví; 
biopaliva; financování; Česká republika; NATO.
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Kudrna J.: Several Thoughts on New Possibilities of Sugar 
and Distillery Industry in Providing for Defence of the State

Over the past many years, the beet, sugar and distillery industries 
have had to cope with a number of adverse factors that have caused a 
considerable production uncertainty. These include the ban on the use 
of neonicotinoids in the cultivation of sugar beet, the abolition of the 
obligation to add biobased ingredients to fossil fuels, and, naturally, 
the rise in energy prices, particularly in the last two years, while 
the price of production inputs has been rising for the last 30 years 
without a significant increase in e.g., the price of sugar. However, 
there are also factors with a positive potential. These include the 
legal anchoring of defence spending in the Czech Republic, the 
general increase in defence spending in NATO member states, in 
conjunction with the North Atlantic Treaty Organisation‘s signing up 
to environmental goals, which will also have a knockon effect on 
the Czech Republic and its defence policy. This means a prospective 
increase in demand for all means of achieving these goals, especially 
when it comes to biobased components added to fossil fuels.

Key words: defence; armed forces; sugar industry; distilling; biofuels; 
financing; Czech Republic; NATO.
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Lavarack B., Ripper B., Iturbe R.
Zkušenosti s odpařováky v cukrovaru Racecourse 
Mill (Experiences with pre-evaporators at Racecourse Mill)

V sezoně 2008 byl v závodu Racecourse Mill instalován nový 
předodpařovák PE1A ještě před zavedením kogenerace. Toto 
těleso PE1A a stávající těleso nazvané PEnorth byly navr
že ny jako opatření pro zvýšení účinnosti páry, aby mohly 
do dávat páru do zrničů a zahřívačů šťávy, případně i do 
dal ších provozů. Obě odpařovací tělesa jsou odpařováky 
typu Robert, přičemž těleso PEnorth je starší standardní 
kon strukce a těleso PE1A obsahuje nové konstrukční prvky. 
Těleso PE1A je konfigurováno tak, aby odebíralo odváděnou 
páru z kogeneračního kotle (kotel Racecourse č. 4) a vracelo 
kon denzát do kotle. Těleso PEnorth odebírá výstupní páru 
z turbín a turboalternátorů dodávanou kotlem Racecourse 
č. 3. Specifikace pro kondenzát dodávaný jako napájecí voda 
do kogeneračního kotle, který pracuje při tlaku 8 000 kPa, 
jsou přísnější než u typických kotlů, které pracují při tlaku 
1 700 kPa. Těleso PE1A je v kampani při zpracování třtiny 
pro vo zováno jako odpařovací těleso na šťávu a v období mimo 
mletí třtiny jako parní transformátor. Je popsán provoz obou 
předodpařovacích těles. U tělesa PE1A byly zjištěny závažné 
problémy s korozí, které se u stávajícího tělesa PEnorth 
ne vy skytují, přestože je podstatně starší a pracuje podobně. 
Jsou diskutovány příčiny vysokého stupně koroze u tělesa 
PE1A a jsou popsána některá opatření ke zmírnění provozních 
pod mínek v závodu Racecourse.
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